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Vezměte, prosíme, na vědomí, že text článku odpovídá platné právní úpravě ke dni publikace.

Ručení
Zaručil jsem se za vrácení půjčky mého kamaráda. Nyní se ale můj kamarád dohodl se svým
věřitelem, že splatnost vrácení půjčky odloží téměř o jeden rok. Trvá i nadále mé ručení nebo se jej
mohu v důsledku této podstatné změny nějak zprostit?

Z Vašeho dotazu vyplývá, že mezi Vaším kamarádem a jeho věřitelem došlo ke změně obsahu
ručením zajištěného závazku vrátit půjčku, přičemž tato změna se týká jeho splatnosti.

Změnit splatnost půjčky tímto způsobem je samozřejmě legitimní a zákon (jmenovitě ustanovení §
516 zákona č. 40/1964 Sb., občanského zákoníku) jej umožňuje. Zároveň stejné ustanovení pamatuje
i na to, jakým způsobem se tato změna dotkne osoby, která zajišťuje práva, jichž se dohoda týká.

Nyní již konkrétně. Dle ustanovení § 516 odst. 3 občanského zákoníku zajištění práv, jichž se dohoda
týká, trvá i nadále. Změna ve splatnosti závazku zajištěného ručením tazatele tedy nemá na existenci
ručení vliv. Tazatel proto ručí za závazek i nadále, a to za stejných podmínek, za jakých ručil před
změnou splatnosti. Pouze z důvodu změny ve splatnosti zajišťovaného závazku se tedy tazatel svého
ručení zprostit nemůže.

Situacím jako je tato lze však již při vzniku ručení účinně předcházet. Občanský zákoník totiž
umožňuje ručiteli to, aby ve svém ručitelském prohlášení omezil ručení jen na určitou dobu. Ručitel
tak může stanovit, že zajištění poskytuje pouze na dobu určitou, např. na dobu maximálně 1 roku.
Pokud takové ustanovení v ručitelském prohlášení chybí, lze ručení tímto způsobem omezit pouze
dodatečně, a to písemnou dohodou s věřitelem (tj. zde s osobou, která půjčku poskytla). 

© EPRAVO.CZ – Sbírka zákonů, judikatura, právo | www.epravo.cz

Další články:
QUO vadis 2019?
Obrana proti hodnocení zkoušky na vysoké škole
Rozhlasové a televizní poplatky – platíte je správně?
Budou platit absolventi středních a vysokých škol během prázdnin pojistné?
Věcné břemeno
Elektrické vedení
Odkázání majetku dítěti, jeho správa
Zásilková služba
Společenská smlouva a zákaz konkurence
Odpovědnost za škodu
Doplacení dlužné částky

https://www.epravo.cz/top/zakony/sbirka-zakonu/obcansky-zakonik-6694.html
http://www.epravo.cz
https://www.epravo.cz/top/clanky/quo-vadis-2019-108891.html
https://www.epravo.cz/top/clanky/obrana-proti-hodnoceni-zkousky-na-vysoke-skole-107459.html
https://www.epravo.cz/top/clanky/rozhlasove-a-televizni-poplatky-platite-je-spravne-57531.html
https://www.epravo.cz/top/clanky/budou-platit-absolventi-strednich-a-vysokych-skol-behem-prazdnin-pojistne-57205.html
https://www.epravo.cz/top/clanky/vecne-bremeno-52288.html
https://www.epravo.cz/top/clanky/elektricke-vedeni-51544.html
https://www.epravo.cz/top/clanky/odkazani-majetku-diteti-jeho-sprava-51525.html
https://www.epravo.cz/top/clanky/zasilkova-sluzba-51393.html
https://www.epravo.cz/top/clanky/spolecenska-smlouva-a-zakaz-konkurence-50687.html
https://www.epravo.cz/top/clanky/odpovednost-za-skodu-50686.html
https://www.epravo.cz/top/clanky/doplaceni-dluzne-castky-50683.html

